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3. volební období

výbor pro vědu, vzdělání, kulturu, mládež a tělovýchovu

Z á p i sZ á p i s

3. schůze 
výboru pro vědu, vzdělání, kulturu, mládež a tělovýchovu,

konané ve dnech 23. a 24. září od 9.00 hod.
v místnosti č. 106/1. patro v budově Poslanecké sněmovny Parlamentu, 

Sněmovní 4, Praha 1

Z á ř í

23. 9. 1998

Z jednání 3. schůze výboru jsou omluveni tito  poslanci:



-  -

- posl.  Kostruhun,  Cisár,  Matějů,  posl. Klanica na středu a posl. Kučera na čtvrtek

Jednání řídil předseda výboru poslanec Mareš

Přítomni dle prezenční listiny

Hlasování probíhá hlasovacím zařízením, hlasovací kartu nemají posl. Dostálová, Pícl
a Turek

k bodu 1. – sdělení předsedy

- bod nenaplněn 

k bodu 2. - Státní závěrečný účet - kapitola č. 334 ministerstvo kultury

Tento  bod  odůvodnil  náměstek  Paluska,  za  MF  ing.  Volf,  zpravodajskou  zprávu
přednesl  posl. Talíř.
Bez rozpravy schváleno usnesení:
výbor :
I.   doporučuje  poslanecké  sněmovně  vyslovil  souhlas  s  předloženým  návrhem
Státního závěrečného účtu - kapitola 334 - kultura za rok 1997
II.  pověřuje poslance J.Talíře,  aby toto usnesení  tlumočil  na jednání rozpočtového
výboru  Poslanecké  sněmovny za  účasti  zpravodajů  ostatních  výborů  –  1.  hlas.  –
15,0,1

Ve volném čase poslanci zařadili  bod 8 – hlasování o změně programu – 2. hlas. –
zmatečné, 3. hlas – 16 pro

k bodu 8. -  zřízení podvýboru pro sdělovací prostředky – přerušené jednání
z minulé schůze
Rozprava:
- posl.  Pleva  –  navrhuje  nikoli  zřízení  podvýboru  pro  sdělovací  prostředky,  ale

podvýbor pro mediální legislativu
- posl. Kučera – upozornil na duplicitu jednání, ale je pro zřízení tohoto podvýboru
- posl. Grebeníček – podporuje vznik podvýboru, neboť stávající situaci považuje za

katastrofální
- posl. Kučera – upozornil na to, že jednání komise je veřejné, podvýboru neveřejné
- posl. Talíř – domnívá se, že jde o zúžení problému, že podvýbor by se měl zabývat

i jinými otázkami nejen legislativou
- posl. Dostálová – nesouhlasí se vznikem podvýboru, považuje toto za nadbytečné,

stejnou problematikou se bude zabývat komise pro sdělovací prostředky a i výbor
- posl.  Mareš  –  doporučuje  podvýbor  zřídit  s tím,  že  by  šlo  o  malou  pracovní

skupinu, ve které by byli i poslanci jiných výborů
- Talíř  – upozornil  na důvody vzniku komise a na změnu kompetenčního zákona

v roce 1997
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- posl. Mareš – otázal se členů výboru, zda-li se má výbor obrátit na Poslaneckou
sněmovnu s tím, aby nezřizoval stálou komisi pro sdělovací prostředky

- posl.  Šojdrová – považuje název za zužující  a doporučuje název podvýbor  pro
sdělovací prostředky

- posl. Mareš navrhl způsob hlasování:
4. hlas.- 14,0,0 – podvýbor byl zřízen
5 hlas. – 11,2,3 – název podvýbor pro mediální legislativu – název byl přijat
6. hlas. – 11,2,3 – název podvýbor pro sdělovací prostředky
7.  hlas.  –  4,4,8  –  doporučit  Poslanecké  sněmovně  nezřizovat  stálou  komisi  pro
sdělovací prostředky - nepřijato

k  bodu  3.  -   Závěrečný  účet  Státního  fondu  pro  podporu  a  rozvoj  české
kinematografie

Také tento bod odůvodnil  nám. Paluska a ing Erben z MK, za MF byl přítomen ing.
Volf, zpravodajskou zprávu přednesl posl.  Rozehnal.
Rozprava:
- posl. Kučera – zmínil  se o nedostatku finančních prostředků a zajímali ho i jiné

zdroje financí
- posl.  Pleva – doporučuje podporovat méně filmů vyššími částkami
- nám. Paluska – uvedl,  že kauza Barrandov se vyvíjí  velmi slibně,  což by bylo

zdrojem financí a rovněž MK bude doporučovat zvýšit částku ve výši 1,00 Kč ke
vstupnému

- posl.  Kučera  –  kvitoval  s povděkem,  že  se  fond  začal  zajímat  o  návratnost  u
komerčně úspěšných filmů

- ing Erben – všechny nové smlouvy byly takto uzavřeny
- posl. Rozehnal a Ježek – považují za sporné podporovat pouze komerčně úspěšné

filmy, domnívají se, že hledisko by mělo být poněkud jiné
- posl.  Talíř  –  navrhuje  zařadit  na  některé  z dalších  jednání  téma  týkající  se

postavení SFK a SFKin.

usnesení - výbor :
I.   doporučuje  poslanecké  sněmovně  vyslovil  souhlas  s  předloženým  návrhem
závěrečného účtu  Státního fondu pro podporu a rozvoj české kinematografie za rok
1997
II.  pověřuje  poslance  A.  Rozehnala,  aby  toto  usnesení  tlumočil  na  jednání
rozpočtového výboru Poslanecké sněmovny za účasti zpravodajů ostatních výborů –
8. hlas – 17 (všichni) pro

k bodu 4. - závěrečný účet Státního fondu kultury :

I  tento  bod odůvodnil  nám. Paluska,  ing.  Erben,  ing.  Volf  za MK,  zpravodajskou
zprávu přednesl posl. Kučera, který převzal zpravodajství za omluveného posl. Cisára
Bez rozpravy přijato usnesení:
výbor 
I.   doporučuje  poslanecké  sněmovně  vyslovit  souhlas  s  předloženým  návrhem
závěrečného účtu  Státního fondu kultury za rok 1997
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II. pověřuje poslance M. Kučeru, aby toto usnesení tlumočil na jednání rozpočtového
výboru za účasti zpravodajů ostatních výborů - 9. hlas. – 17,0,1

k bodu 5. - Státní závěrečný účet - kapitola č. 361 - Akademie věd ČR
Bod  uvedla  doc.  Illnerová,  dr.  Petrus  a  dr.  Velemínský  za  AV, za  MF  ing.  Volf.
Zpravodajkou výboru byla  posl. Šojdrová.
V úvodu doc. Illnerová seznámila poslance s činností AV a poté dr. Pertus uvedl SZÚ,
kde seznámil poslance s tím, že poprvé v historii  je ve finančním vyrovnání schodek
Rozprava:
- posl. Brousek – zaráží ho, že AV avizuje schodek i pro futuro, s tímto nesouhlasí
- řed. Volf – schodek může být jednou, ale v budoucnu by MF muselo postupovat

striktně  dle  zákona,  ve  věci  nenaplnění  příjmů  AV  uvedl,  že  se  jednalo  o
nepochopení  ze strany AV, která jako rozpočtová organizace musí do příjmové
složky započítat i granty – pro rok 1999 už je toto vyjasněno

usnesení - výbor 
I.   doporučuje  poslanecké  sněmovně  vyslovit  souhlas  s  předloženým  návrhem
Státního závěrečného účtu - kapitola 361 – akademie věd za rok 1997 s tím, že při
konečném  vyrovnání  státního  rozpočtu  promíjí  negativní  saldo   AV ve  výši  Kč
20.909,890 tis.
II.  pověřuje  poslanckyni  M.  Šojdrovou,  aby  toto  usnesení  tlumočila  na  jednání
rozpočtového výboru Poslanecké sněmovny za účasti zpravodajů ostatních výborů –
10 hlas. – 16 (všichni) pro

oběd do 14.00 hod.

k bodu 6. - Státní závěrečný účet - kapitola č. 321 - Grantová agentura ČR
Bod  odůvodnil  prof.  Štulík  a  dr.  Pacák,  za   MF  řed.  Volf,  zpravodajskou  zprávu
přednesl  za  omluveného  posl.  Klanicu  posl.  Grebeníček  ,  který  rovněž  poslance
informoval o závěrech zprávy NKÚ č, 97/22

bez prozpravy přijato usnesení - výbor 
I.   doporučuje  poslanecké  sněmovně  vyslovit  souhlas  s  předloženým  návrhem
Státního závěrečného účtu - kapitola 321 – grantová agentura za rok 1997
II. pověřuje poslance Z. Klanicu, aby toto usnesení tlumočil na jednání rozpočtového
výboru Poslanecké sněmovny za účasti zpravodajů ostatních výborů – 11. hlas. – 17
(všichni) pro

k bodu 7. - Státní závěrečný účet - kapitola č. 372 - Rada ČR pro rozhlasové a TV
vysílání :
Bod odůvodnil  místopředseda Rady P. Štěpánek,  za MF řed.  Volf  ,  zpravodajskou
zprávu přednesl  posl.  Kučera,  který ve své zprávě navrhl,  aby se výbor  seznámil
s Radou v jejím sídle – předběžně byl stanoven termín 19. listopadu dopoledne.
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usnesení - výbor 
I.   doporučuje  poslanecké  sněmovně  vyslovit  souhlas  s  předloženým  návrhem
Státního závěrečného účtu - kapitola 372 – Rada České republiky pro rozhlasové a
televizní vysílání za rok 1997
II. pověřuje poslance M. Kučeru, aby toto usnesení tlumočil na jednání rozpočtového
výboru Poslanecké sněmovny za účasti zpravodajů ostatních výborů – 12. hlas. – 16
(všichni) pro

24. 9. 1998

k bodu 9  - seznámení výboru s minstrem kultury panem Pavlem Dostálem

Jednání se zúčastnil ministr  Pavel Dostál, který v úvodu představil své náměstky – 1.
náměstek ing. Novák – památková péče, ing. Paluska  - ekonomika, Ilja Racek – živé
umění  od 1. října dr. Dvouletý – legislativa
-  min.  Dostál  –  vzhledem  k tomu,  že  nynější  návrh  rozpočtu  činí  97%  rozpočtu
letošního roku po balíčcích, je prioritou MK vícezdrojové financování kultury, nyní tráví
hodně času tím, že objíždí sponzory a žádá je o příspěvek do SFK. Zatím je zjištěno,
že sponzoring činí cca 3. mld. Kč od organizací s majetkovou účastí státu – rád by
tomu dal nějaký řád a dostal toto pod kontrolu. V prvním pololetí 1999 bude předložen
zákon o SFK, kde vychází ze zkušeností z Maďarska – jde o tzv. příplatek  na kulturu.
Druhou prioritou  je legislativa,  předloží  výboru přehled  legislativních  prací  do roku
2002. Do konce roku bude předložen  tiskový zákon a autorský zákon. Problém je
s mediálními zákony, je ustavena komise složená ze zástupců médií, tisku a poslanců,
1. schůzka je 29. září. V závěru svého úvodního slova ministr nabídl spolupráci.
Rozprava:
- posl. Brousek – jak je to s privatizací v oblasti kultury
- min. Dostál – vše co bylo privatizovatelné již je privatizováno, je však pravda, že

některé  věci  se  přešetřují.  Dále  se  připravuje  transformace  příspěvkových  a
rozpočtových organizací,  obecně je termín rok 1999, ale  v rezortu kultury bude
ještě letos

- posl. Talíř – požaduje legislativní plán MK a informaci o Filmovém festivalu Karlovy
Vary

- min. Dostál  – MK nemá s FF KV nic  společného,  vysvětlil  situaci  ohledně této
kauzy

- posl.  Klanica – zajímal se o problematiku vývozu kulturních památek, veřejných
knihoven a akce Praha 2000

- nám. Novák – jde o předměty kulturní hodnoty, na novele MK nebude pracovat, ale
připravuje novou úpravu kompatibilní s právem EU vč. navracení kulturních statků
– tedy zákon o dovozu, vývozu a navracení kulturních statků

- min.  Dostál  –  odbor  umění  byl  rozdělen  na  odbor  umění  a  odbor  literatury  a
knihoven, připravuje se systém financování knihoven v knihovnickém zákonu, je
vytvořena pracovní skupina za účasti knihovníků, bude odpovědnost obcí za stav
knihoven  –  zároveň  nabízí  projednání  věcného  záměru  zákona  ještě  před
vypracováním paragrafovaného znění.  Akce Praha 2000 –  MK vyčlení  60 mil.
z rozpočtu,  v roce 2000 bude v rozpočtu MK pro tuto akci 198 mil., ale ještě 56 až
60 mil. bude nepokryto, žádá výbor, aby toto vzal za své a prosadil  tuto částku
z kapitoly VPS při projednávání rozpočtu
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- posl. Dostálová – zajímala se o restituce církevního majetku, o stanovisko ČSSD
v této věci

- min.  Dostál  –  restituce  se zastavují  do  doby, něž bude nový zákon o  státním
majetku, je jmenovaná vládní komise složená ze všech politických klubů, vede jí dr.
Řepová, vedoucí odborů církví MK. 

- posl. Rozehnal – MK chce usměrňovat toky financí?
- min. Dostál – MK chce usměrňovat toky státních financí

Vzhledem k nedostatku času a velkému zájmu poslanců o rozpravu bylo dohodnuto,
že  takovéto  setkání  se  bude  uskutečňovat  častěji  s předem  stanovenými  okruhy
problémů

k bodu  10  -  seznámení  výboru s  ministrem školství,  mládeže  a  tělovýchovy
panem  Eduardem Zemanem

Jednání  se zúčastnil  ministr  Eduard  Zeman spolku  se  svými náměstky – 1.  nám.
Roskovec, nám. Roupec – regionální školství, nám. Hálek – VŠ (nám. Hálek ale končí
v této  funkci,  bude jmenován nový náměstek)  a  nám. Malý  pro  oblast  mládeže a
tělovýchovy

Ministr Zeman seznámil poslance s mottem MŠMT – rozhodující je vzdělávání, páteří
je školský systém, připravuje se zákon o vzdělávání a zákon o institucionální výchově,
v oblasti mládeže a sportu je snaha o posílení jejich postavení, připravují se zákony o
mládeži a o ochraně a podpoře sportu

Rozprava:
- posl. Ježek – jaká je úloha ŠÚ
- min.  Zeman  –  nezávislé  orgány  řízení  školství,  probíhá  diskuze  o  jejich

nadbytečnosti, MŠMT nemá za ně náhradu, bude třeba reagovat na vznik krajů –
zatím existují pověřené ŠÚ, které na toto reagují

- posl. Bubník – 1. rozpočet, 2. legislativní úprava v oblasti daní, 3. ratifikace charty
o sportu, 4. zřízení spolu s MO společných sportovních středisek

- - nám. Malý – 1. rozpočet je o 42% menší než vloni, není je snaha o návrat do doby
roku 1997 před balíčky, 2.MŠMT bude jednat v této  věci  s MF, institut  trvalého
užívání bude řešen zákonem o majetku ČR, 4. otázka dukel se bude řešit s MO

- posl. Svobodová – učňovské školství, úvazky, koleje, učebnice

Opět k nedostatku času bude zvolen postup jako u ministra kultury

k  bodu  11.  -  Státní  závěrečný účet  -  kapitola  č.  333  -  Ministerstvo  školství,
mládeže a tělovýchovy
Bod odůvodnil nám. Roskovec, za MF řed. Volf, zpravodajskou zprávu přednesl posl.
Pleva
Bez rozpravy přijato usnesení: výbor 
I.doporučuje poslanecké sněmovně vyslovit souhlas s předloženým návrhem Státního
závěrečného účtu - kapitola 333 – Ministerstvo školství, mládeže a tělovýchovy za rok
1997
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II. pověřuje poslance P. Plevu, aby toto usnesení tlumočil  na jednání rozpočtového
výboru Poslanecké sněmovny za účasti zpravodajů ostatních výborů – 13. hlas. – 16
(všichni) pro

K bodu 12 - různé
Přijata usnesení ke změnám k obsazení podvýborů:
podvýbor pro TV a sport  - rezignace posl. Sobotky  - 14. hlas. – 16 pro a dovolení
posl. Šplíchala – 15. hlas. – 15,0,1
podvýbor pro mládež – zvolení posl. Dundáčkové – 16. hlas.  – 15,0,1
podvýbor pro heraldiku – zvolení posl. Nečase – 17 pro
podvýbor pro vědu a VŠ posl. Cabrnoch – 18. hlas. – 14,0,1 a posl. Páralová – 19.
hlas. – 14,0,1

K bodu 13. - Návrh termínu a pořadu další schůze

Schválena pozvánka  4. schůze výboru –20. hlas. – 15 pro

        Radim  T u r e k   v. r.                                                  Petr  M a r e š   v.  r.
   ověřovatel            předseda

 výboru pro vědu, vzdělání,                     výboru pro vědu, vzdělání, 
kulturu, mládež a tělovýchovu                          kulturu, mládež a tělovýchovu
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